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گل های اندیشۀ همایون 
صنعتی زاده

زمانۀ  نازنین  آدم های  از  یکی  صنعتی زاده  همایون 
ماست. مردی که تخصص اش »گل« بود و کسب وکارش 

»گلاب«. 
شهریورماه،  روزهای  نخستین  در  پیش  سال   ۱۲
خبری بد همچون آفت به »لاله زار« زد و جان از همایون 
گرفت. از آن روز تا امروز، گلاب لاله زار بوی غم می دهد. 
بوی تنهایی سرزمینی که باغبانش را از دست داده  است.
زاده  تهران  در  کرمانی  مادری  و  پدر  از  همایون 
خود  از  و  کرد  زندگی  نشیب  و  فراز  پر  سال  شد. 84 
یادگارهایی گران بها به جا گذاشت. انتشارات فرانکلین، 
شرکت افست، چاپخانه ۲۵ شهریور، سازمان کتاب های 
در  و  کیش  مروارید  کشت  پارس،  کاغذسازی  جیبی، 
نهایت گلاب زهرا، میراث ارزشمند او برای جامعۀ ایران 
هستند. نمی دانم چه بر سر این تمدن ارزشمند آمده، 
دشت  و  کوه  در  هنوز  زهرایش  گلاب  خوب  بوی  اما 
لاله زار کرمان می پیچد و باد در بوته های گل محمدی 

نمی پیچد، مگر این که یاد همایون کند.
برای من، سرتاسر زندگی همایون صنعتی زاده درس 
بود،  زنده  که  زمانی  افسوس،  است.  معرفت  و  مشق  و 
را  گران قدرش  تجربۀ  و  خاطرات  بوییدن  مجال  کم تر 

داشتم. 
کارخانۀ  او،  یادگاری  و  یاد  ده ها  میان  از 
برکت  به  می دهد.  زندگی  بوی  هنوز  گلاب گیری اش 
کارآفرینی اش، هیچ کس در لاله زار بیکار نیست. این جا 
مردم گل می کارند و عطر درو می کنند. چه کسب وکاری 

از این بهتر؟
می کاشت،  گل  اندیشه اش  در  همایون  که  روزی 
دوست و آشنا سرزنش اش می کردند که گل، بدعاقبت 
است. می پژمرد یا باد با خود می برد. آن روزها در منطقۀ 
آن که  از  بعد  اما  نمی شد،  یافت  محمدی  گل  لاله زار، 

گل های اندیشۀ همایون شکفت، لاله زار، گل زار شد.
آن جا تا چشم کار می کند، باغ گل محمدی می بینی 
و بوی گلاب استنشاق می کنی. کارگاه های دیگری هم 
کنار گلاب زهرا دایر شده تا هیچ کس از میراث همایون 

بی بهره نماند.
بود.  سرش  تاج  که  داشت  همسری  همایون، 
کارگاه  بر  دهه  سه  از  بیش  سرلتی«  »شهین دخت 
را  چرخش  و  کرد  مدیریت  صنعتی زاده  گلاب گیری 
چرخاند. چرخ روزگار اما او را پنج سال زودتر از همایون 

به دیار باقی فرستاد.
بوی خوش دگرگونتان می کند،  و  اهل صفایید  اگر 
شاهکاری  تنها  نه  لاله زار  کنید.  سفر  کرمان  لاله زار  به 
در طبیعت ایران است که بوی همایون و شهین دخت 
اگرچه بدون بعضی آدم ها ظاهر  را هم می دهد. جهان 
لاله زار  در  را  بعضی ها  بوی خوب  باد،  اما  ندارد،  خوبی 

زنده نگه داشته است.
*منبع: صفحه شخصی در تلگرام

یادداشت

ادامه از صفحه 6 

با رویکرد مثبت به هوش مصنوعی نگاه کردم
»سعید زلفی« دیگر عکاس حاضر در نمایشگاه 
دربارة حضورش در نمایشگاه می گوید: این اتفاق 
توسط بچه های گالری باطن در سیرجان افتاد و 
با توجه به همکاری که من سر نمایشگاه قبل با 
آن ها داشتم پیشنهاد داده شد و مشخصا رسول 

حسینی نژاد ایدة اصلی نمایشگاه را داشت.
بود  سال ها  می گوید:  مجموعه اش  دربارة  او 
که این مجموعه را کار کرده بودم ولی به دلیل 
بحث حجاب نتوانسته بودم ارائه بدهم و در این 
بازة زمانی با توجه به علاقه ای که به اتفاق هوش 
مصنوعی داشتم، تصمیم گرفتم با همکاری هوش 
مصنوعی و با توجه به موضوع نمایشگاه، فرصت 

ارائه را به این مجموعه بدهم.
این عکاس که از هوش مصنوعی در کارهایش 
چنین  عکاسی  بر  تاثیرش  از  کرده،  استفاده 
از  بد  هنر  شرایط  پیش بینی  شاید  می گوید: 
اما  باشد،  زود  کمی  مصنوعی  هوش های  ظهور 
سعی کردم در یک سطح کنش گرانه ای به این 
مقوله بپردازم؛ و با رویکرد مثبتی به آن پرداختم؛ 
نگاه من کاملا مثبت است و در نهایت باید اشاره 
نیاز  و  نکرده  پیدا  را  کنم که هنوز شاکلۀ خود 

مشق  مرحله  در  فعلا  و  دارد  روند  یک  به طی 
کردن آن هستیم. او ادامه می دهد: هنر معاصر 
تنها نقطه ای از تاریخ است که  خیلی واضح در 
آن به همکاری بین ذهن و جهان)سوژه و ابژه(، 
برای تولید زیبایی اشاره شده و می شود و شاید 
ماشین ها و حتی جلوتر خود هوش مصنوعی این 

نگاه را در ما تقویت می کند.
دیده  زلفی  عکس های  در  غمی  و  اندوه 
می شود از او که می پرسم می گوید: اندوه درون 
که  مجموعه  موضوع  به  مربوط  بیشتر  عکس ها 
در  که  می باشد  است  »حادثه«  با  ارتباط  در 
تولید  پروسه  اتفاق  اصل  بخاطر   نمایشگاه  این 
تولید  در  مصنوعی  هوش  با  عکس ها)همکاری 

زیبایی( سعی به نادیده گرفتن آن شده است.
او دربارة عکاسی سیرجان نیز چنین می گوید: 
فعالیت کردم  این سال ها کرمان  بیشتر در  من 
پیش  ماه  چند  و  بودم؛  رشت  هم  مدت  یک  و 
به  توجه  با  داشتم،  انفرادی  نمایشگاه  سیرجان 
پتانسیل و انگیزه ای که در بچه ها است شرایط 
طی  ما  و  دیدم؛  مناسب تر  و  بهتر  را  سیرجان 
مدت چند ماه نمایشگاه را جمع کردیم ولی الان 
مدت هاست کرمان نمایشگاهی نداشتیم، شرایط 
انفعال  آن جا را منفعل تر می بینم؛ سیرجان هم 
هست، ولی به نسبت بهتر است، حداقل جلساتی 
برگزار  عکاسی  دربارة  هفته  در  که  دارد  وجود 
فعالیت  که  دارند  وجود  گروه هایی  و  می شود 

می کنند.

وضعیت نمایشگاهی متاسفانه در 
سیرجان فعال نیست

در  حاضر  عکاس  دیگر  صالحی«  »مرتضی 
ستایش  »در  مجموعۀ  با  که  است  نمایشگاه 
دربارة  کرده،  شرکت  نمایشگاه  در  طبیعت« 
نمایشگاه  ایدة  می گوید:  نمایشگاه  در  حضورش 
بود،  رسول حسینی نژاد  مخصوصا  و  دوستان  با 
دوستان صحبت  با  جلسه  در  و  دادند  پیشنهاد 
شد و بعد از سال ها که فعالیتی در سیرجان نبود 
و اتفاقی نیفتاده بود من شخصا از این پیشنهاد 
استقبال کردم، که اتفاق بعد ازسال ها بیفتد؛ و 
پیش بینی می کردیم  خوشبختانه همان طور که 
مردم هم استقبال کردند و کار آن طور که باید 
پیش رفت، و دلیل اصلی حضور من همین اتفاق 
بود. او دربارة مجموعه اش چنین می گوید: من از 
ایده ای  اولین  شدیم  دوستان جمع  با  اولی  روز 
که به ذهنم آمد انتخاب مجموعه ای انتزاعی بود؛ 
انتخاب کنم که  و تصمیم گرفتم کار را جوری 
پی  موضوع  اصل  به  کار سریع  دیدن  با  بیننده 
نبرد، یعنی رئال و واقع گرایانه نباشد؛ دیدی را 
انتخاب کردم که از دید عادی مردم دور است، 
عکاسی هوایی قائم به زمین از بالا  انتخابم بود، 
دید  نخواهند  را  مردم چنین دیدی  که معمولا 
دیدن  با  و  می دهد  بیننده  به  را  انتزاعی  دید  و 

عکس ها به فکر فرو می رود.

از  یکی  طبیعت  در  می افزاید:  صالحی 
جذاب ترین موارد وجود رنگ است، رنگ ها حرف 
اول را می زنند چه بهار، چه کوه ها و دریاچه ها 
باشند؛ عنصری از طبیعت که رنگ داشته باشد 
مخاطب را می تواند چندین برابر جذب کند و در 
دیدی که من در عکاسی از طبیعت دارم رنگ ها 

حرف اول را می زنند.
در  را  زیبایی  چگونه  این که  از  عکاس  این 
طبیعت به تصویر می کشد و به این دید می رسد 
العاده  زیبا و فوق  از دید من طبیعت  می گوید: 
است و ما انسانها هستیم که قدرش را نمی دانیم، 
دوربین  دریچۀ  از  می کنم  که  کاری  تنها  من 
خودم این زیبایی ها را به تصویر می کشم، گاهی 
با دید رئال و گاهی هم انتزاعی؛ ولی سعی ام بر 
این است همیشه طبیعت را آن جور که هست 
به صورت  را  این که چیزی  نه  به تصویر بکشم؛ 
مونتاژ به تصویر اضافه یا کم کنم؛ فقط زاویۀ دید 

و نگاهم در عکس ها تغییر می کند.
این گونه  سیرجان  در  عکاسی  وضعیت  از  او 
مدتی  متاسفانه  سیرجان  در  عکاسی  می گوید: 
در رکود بوده و هیچ اتفاق خاصی نمی افتاد، نه 
نمایشگاهی و نه رویدای بود؛ وضعیت نمایشگاهی 
متاسفانه در سیرجان فعال نیست، مخصوصا در 
عکاسی؛ وجود این نمایشگاه لازم بود و می تواند 
عکاسان و هنرمندان را قلقلک و تکانی بدهد که 
به خود بیایند و باعث شود کم کم همه شروع 

کنند و عکاسی در سیرجان جان تازه ای بگیرد.

سال ها سیرجان نمایشگاه عکاسی به 
خود ندیده بود

عکس های  با  که  احمدی«  سلطان  »مسلم 
نیز  است  کرده  شرکت  نمایشگاه  در  پرتره اش 
آقای  می گوید:  نمایشگاه  در  حضورش  دربارة 
را  من  زیبایی  موضوع  با  حسینی نژاد  رسول 
دعوت کردند، هدف و انگیزه از عکاسی این بود 
که زیبایی درون آدم ها را خارج از ژست و ادیت 

خاص به تصویر بکشم.
سوژة  برای  شهر  هنرمندان  انتخاب  از  او 
دوستان  این  همۀ  می گوید:  چنین  پرتره هایش 
و  هستند  زیبایی  تولید  پی  در  خود  هنرمند، 
افکارشان  و  هنرمندانه  زندگی  با  حدودی  تا 
با گفتگوی صمیمانه سعی داشتم  و  بودم  آشنا 
ایشان  از  که  هنرمندانه  نگاه  و  شخصیت  عمق 

می شناختم را به تصویر بکشم.
نیز  سیرجان  در  عکاسی  وضعیت  دربارة  او 
چنین می گوید: متاسفانه اوضاع اقتصادی امروز 
مخصوصا  هنرمندها  که  شده  باعث  جامعه 
صرفا  که  بازاری  آثار  تولید  به  تن  عکاسان 
همین  برای  و  بدهند؛  بوده  معاش  امرار  جهت 
نمایشگاه  سیرجان  شهرستان  که  سال هاست 
عکاسی به خود ندیده، اما همچنان معتقدم اگر 
همتی باشد بستر نسبتا مساعدی برای برگزاری 

نمایشگاه خواهد بود.

نگاه عکاسانه به زیبایی 
در باطن سیرجان

معاون عمرانی استاندار مطرح کرد؛
نمی توانیم قفل در حجره های 

بازار قلعه محمود را بشکنیم
گروه جامعه: معاون عمرانی استاندار کرمان در جمع 
خبرنگاران دربارة آخرین وضعیت مرمت و احیای بازار 
تومان  میلیارد  دو  قبل  سال  »دو  گفت:  قلعه محمود 
داده  شهرداری  به  و  گرفته  معادن  و  صنایع  از  پول 
شد. استانداری در این خصوص هیچ دخالتی نداشت. 
بازار  راسته  برق  کرد.  بازار  مرمت  به  شروع  شهرداری 
برخی سقف ها  غرفه ها حل شد.  برق  و مشکل  تامین 
ریخته بود مرمت شد، کف سازی صورت گرفت و کانال 

تاسیسات اصلاح شد«.
وی با بیان اینکه دو میلیارد تومان با این اقدامات 
افزود:  کرد،  هزینه  شهرداری  هم  مقداری  و  شد  تمام 
مکرر  جلسات  با  بود،  اوقاف  اختیار  در  »حجره هایی 
باز و مرمت شد و قرار شد دراختیار  این حجره ها  در 
هنرمندان صنایع دستی قرار گیرد. توافق این بود که عید 
امسال هنرمندان مستقر شوند اما خودشان نخواستند و 

گفتند شرایط مناسب نیست«.
بازار  نتوانستیم  امسال  »عید  داد:  ادامه  وی 
صنایع دستی را در این مکان تاریخی فعال کنیم ولی 

هدف طرح، راه اندازی بازار صنایع دستی است«.
موسوی گفت: »اعتباری هم امسال قرار بود از محل 
به دلیل  پروژه داده شود ولی  این  به  صنایع و معادن 
اینکه اختیار از استان گرفته شده تاکنون نتوانستیم این 

اقدام را انجام دهیم«.
وی سپس بیان کرد: »مالکیت برخی از غرفه ها در 
اختیار اشخاص است و نمی توانیم ورود کنیم مگر اینکه 
خود فرد رضایت داشته باشد. برخی مالکان اما خارج از 
کشور هستند. با دستگاه قضا هماهنگ کردیم تا این 
مشکل را حل کنیم ولی اعلام شد چون غرفه ها مالک 

خصوصی دارد نمی توانیم قفل را بشکنیم«.
بیان  با  شهریورماه  یکم  وی  استقامت،  گزارش  به 
غرفه ها  این  تا  نشده  میسر  امکان  این  الان  تا  اینکه 
پنجشنبه های  »رویداد  افزود:  کنیم،  تعیین تکلیف  را 
قلعه محمود از زمان شهرداری مهندس عالم زاده مطرح 

بود. این رویداد برای احیای بازار در نظر گرفته شد«.
حلسات  در  بازار  راستۀ  »اتصال  کرد:  اضافه  وی 
تصویب و از محل بودجۀ سفر رئیس جمهور محترم نیز 

بودجه ای اختصاص داده شد«. 

خبر

گفت:  کرمان  اتاق  رئیس  اقتصاد:  گروه 
بیان  که  استان  اشتغال  اخیر  »گزارش 
می کند 70 درصد اشتغال ایجاد شده برای 
افراد زیر دیپلم بوده نشان از حرکت اشتغال 
در  دارد،  معیشتی  به  دانش بنیان  از  استان 
توسعۀ  برای  باید  استان  همۀ  که  حالی 

اقتصاد دانش بنیان تلاش کنند«.
سیدمهدی طبیب زاده همچنین با بیان 
سهل،  سرمایه گذاری  فرآیند  باید  این که 
بیشتر  برای استقبال  آسان، سریع و جامع 
سرمایه گذاران در استان ایجاد شود، افزود: 
»تاکنون سرمایه گذاری ها در استان کرمان با 
تکیه بر مزیت های نسبی مانند معدن بوده 
و باعث توسعۀ پایدار نشده و باید به سمت 

خلق مزیت های رقابتی برویم«. 
بازرگانی  اتاق  عمومی  روابط  گزارش  به 
نشست  هشتادوهشتمین  در  وی  کرمان، 
شورای گفت وگوی دولت و بخش خصوصی 
به  پرداختن  بر  تاکید  با  کرمان  استان 
و  سرمایه گذاری  موضوع  به  مربوط  مسائل 
کرمان  اتاق  »در  کرد:  بیان  آن ها  پیگیری 
تسهیل  محیط کسب وکار،  پایش  طریق  از 
قوانین  رفع  مجوزها،  کسب  فرآیند  در 

اسلامی،  شورای  مجلس  طرف  از  مزاحم 
کشاورزی  و  نوین  کسب وکارهای  به  توجه 
نظام  بهره وری،  مدرن،  معدن کاری  و 
و  طرح  در  سعی   ... و  فرعی  پیمانکاری 

پیگیری مسائل داریم«.
از سخنان  طبیب زاده در بخش دیگری 
خود به ارتقا رتبۀ محیط کسب وکار استان 
سال جاری  بهار  در   ۱6 به   ۲۱ از  کرمان 
نشان  موضوع  »این  گفت:  و  کرد  اشاره 
می دهد که بهبود فضای کسب وکار شدنی 
است و همچنین باید فرآیند جذاب را برای 

سرمایه گذاری ایجاد کرد«.
تاکید کرد: »شورای  اتاق کرمان  رئیس 
گفت وگو بهترین تجلی همراهی و همکاری 
معتقدیم  و  است  بخش خصوصی  و  دولت 
می توان بهترین کارها را از طریق تفاهم و 

گفت وگو انجام داد«. 

 7۰ درصد اشتغال برای افراد زیر دیپلم است
رئیس اتاق کرمان با اشاره به گزارش اخیر اشتغال استان؛

گروه اقتصاد: انتقال آب از خلیج فارس 
که پیش از این اعلام شده بود برای تامین 
آب شرب شهرهای کرمان و رفسنجان در 
حال انجام است، اکنون قرار است به زرند 

نیز منتقل شود.
مدیرعامل شرکت آب منطقه ای استان 
جزو  »زرند  گفت:  این باره  در  کرمان 
طرح های اضطراری وزارت نیرو قرار گرفته 
است و آب خلیج فارس به این شهرستان 

منتقل خواهد شد«.
کرد:  تاکید  همچنین  رشیدی  علی 
کرمان،  آب  مشکل  برون رفت  راه  »تنها 
اتصال شبکۀ آب استان به آب های سطحی 
دریا  از  آب  انتقال  طرح های  باید  و  است 

انجام شود«.
وی یادآور شد: »طرح جامع آب استان 
محل  طرح  این  در  و  شده  تهیه  کرمان 

استان مشخص شده  تامین آب شهرهای 
است«.

دوم  وی  کرمان،  ایسنا  گزارش  به 
مجمع  مشترک  نشست  در  شهریورماه 
نمایندگان استان کرمان با مدیران وزارت 
نیرو در استان اظهار کرد: »در پنج ماهۀ 
امسال 86 حلقه چاه آب به شرکت آب و 
فاضلاب اختصاص دادیم در حالی که این 
کار باید طی هشت سال انجام می شد نه 
پنج ماه«. مدیرعامل شرکت آب منطقه ای 
استان کرمان تاکید کرد: »همۀ تلاش خود 
در  سرمایه گذاران  مشکلات  حل  برای  را 

چارچوب قانون انجام دادیم«.
بخش  اولیۀ  »مطالعات  داد:  ادامه  وی 
لاله زار انجام شده و تامین اعتبار نشده بود 
که اخیرا قول تامین اعتبار برای مشکلات 

آب بردسیر داده شده است«.

بودن  اضطراری  به  اشاره  با  رشیدی 
بیان کرد: »۲۵  استان،  تامین آب جنوب 
میلیون مترمکعب آب از دریای عمان برای 
جنوب استان کرمان تخصیص داده شده و 
باید مدنظر داشت که تنها راه حل مشکل 

آب جنوب، انتقال آب از دریا است«.
تومان  میلیارد  هزار   ۱00« افزود:  وی 
دریای  از  آب  انتقال  طرح  اجرای  هزینۀ 
سرمایه گذار  و  است  استان  به  عمان 
درخواست در اختیار قرار دادن ارائۀ مدل 

مالی به خودش را دارد«.
از  »غیر  کرد:  خاطرنشان  رشیدی 
اسفندقه در سایر مناطق جنوب تقریبا هیچ 
محدودیتی برای همکاری با سرمایه گذاران 
»هنوز  کرد:  اظهار  پایان  در  وی  نداریم«. 
ابلاغیۀ تخصیص آب سد قدرونی راور به ما 

داده نشده است«.  

چهار  گذشته،  مردادماه  جامعه:  گروه 
مرد که با یکدیگر نسبت خانوادگی داشتند 
در یکی از روستاهای منطقۀ تیاب منوجان، 
در یک منطقۀ کوهستانی و سخت گذر و 
به دور از منازل مسکونی روستا، با سلاح 

جنگی به قتل رسیدند.
دو نفر از مقتولان پدر و فرزند و دو نفر 
دیگر نیز خواهرزادة یکی از مقتولان بودند.

از  کرمان  استان  انتظامی  فرمانده 

شهروندان  این  فراری  قاتلان  دستگیری 
بررسی  داد و گفت: »برای  منوجانی خبر 
میدانی و بر اساس شواهد موجود هویت 4 
عامل دخیل در این نزاع منجر به تیراندازی 
انجام  با  نهایت  در  و  شناسایی  را  قتل  و 
اقدامات اطلاعاتی مستمر این افراد بعد از 
گذشت ۱0 روز از زمان وقوع قتل طی چند 

عملیات دستگیر شدند«.
افراد  »این  افزود:  فرشید  ناصر  سردار 

پس از انتقال به مقر پلیس آگاهی به جرم 
ارتکابی خود به سبب بالا گرفتن تنش در 
یک نزاع اقرار و دلیل و انگیزة ارتکاب جرم 

را اختلافات شخصی بیان کردند«.
با  به گزارش پایگاه خبری پلیس، وی 
اشاره به تکمیل پرونده و معرفی این افراد 
قبضه  »سه  کرد:  بیان  قضایی،  مراجع  به 
سلاح جنگی و مقادیری مهمات از متهمان 

کشف شد«. 

آب خلیج فارس به زرند می رسد
مدیرعامل آب منطقه ای کرمان:

پس از گذشت 10 روز؛
عاملان قتل چهار شهروند منوجانی دستگیر شدند

محسن جلال پور


